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      Аннотация

    
        
          The article exposes the results of studies on the production of alkali-activated slag binders from rock-wool production wastes and their composite derivatives, which are resistant to corrosive effects of  biological  environment.  Thermal  analysis  showed  that the  structurization  in  the  "rock  wool  production  waste-water-NaOH" system is most efficient with the NaOH/waste ratio of 0.02–0.03, and the main newly-formed phases in the solidified alkali-activated slag composites are low-basic calcium hydrosilicates and analcime. The best values of the physical and mechanical properties of obtained binders are achieved with a  waste  grinding  fineness  of  400–450  m{2}/kg. The  compressive  strength  of  the  developed  composite  materials reaches 68 MPa and bending strength is 13.5 MPa with a waste grinding fineness of 300 m{2}/kg. Composites  based  on  binders  made  of  rock-wool  production  waste  are  waterproof  and  funginert,  and  individual compounds are fungicidal.
        

        
          В статье представлены результаты исследований по получению шлакощелочных вяжущих из отходов производства минеральной ваты и композитов на их основе, стойких в условиях агрессивного воздействия биологических сред. Методами термического анализа установлено, что наиболее  эффективно  процесс  структурообразования  в  системе  "отходы  производства минеральной  ваты-вода-NaOH"  протекает  при  соотношении NaOH/отход  равном  2/100–3/100,  а основными новообразовавшимися фазами в затвердевших шлакощелочных композитах являются низкоосновные гидросиликаты кальция и анальцим. Наилучшие показатели физико-механических свойств  полученных  вяжущих  достигаются  при  тонкости  помола  отхода  равной  400-450  м{2}/кг. Прочность при сжатии разработанных материалов композитов достигает 68 МПа, а при изгибе уже при тонкости помола отхода равной 300 м{2}/кг р  авна 13,5 МПа. Композиты на вяжущих из отходов производства минеральной ваты водостойки и грибостойки, а отдельные составы фунгицидны.
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